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Vážení spoluobčané, 

úvodem bych Vám chtěl popřát jménem celého zastupitelstva obce Pustá Polom hezký 

vstup do, doufejme, pěkného podzimu. Věřím ,že jste si skoro všichni během uplynulých 

letních měsíců odpočinuli a nabrali nové síly jak do zaměstnání ,tak i děti do nového škol-

ního roku ,který začne tentokráte prvním zářijovým dnem. 

Máte-li zájem o zveřejnění 
příspěvku ve zpravodaji, zašle-
te je prosím na níže uvedenou 
e-mailovou adresu. Má-li 
kdokoli z občanů Pusté Polomi 
zájem na spolupráci při tvorbě 
ZPRAVODAJE, je vítán. Máte-
li připomínky, náměty, rady a 
doporučení – velmi rádi si je 
vyslechneme.  
 
Redakční rada zpravodaje: 
Mgr. Vlastimil Hrádek 
Mgr. Jaroslav Krajzl 
Mgr. Irena Čechová 
Šárka Vajnerová 
RNDr. Jiří Čech 

urad@pustapolom.cz 

Pokud se zpravodaj ne-
dostane k Vám domů, 
můžete si jej vyzvednout 
na OÚ v Pusté Polomi. 
Popř. je dostupný na 
stránkách obce Pustá 
Polom. 
 
Uzávěrka dalšího čísla 

bude 10. 12. 2022 

 

Na zasedání zastupitelstva obce , které se konalo 

13.6.2022, byla projednána a hodnocena problema-

tika se kterou bych Vás rád v tomto článku sezná-

mil.  
 V jarních měsících započaly práce na 

chodníku severním směrem z obce, odbočka na 

Suché Lazce. Stavební práce musí být dokončeny 
v rámci omezení na státních komunikacích do 

31.10.2022. Odevzdání díla do 30.11.2022 a vy-

účtování dotací proběhne do 15.12.2022. Chci jen 

podotknout, že jsme na tuto stavbu dostali dotaci 

6 miliónů korun ze Státního fondu dopravní in-

frastruktury a zbylou část dofinancujeme 

z obecního rozpočtu bez otevření jakéhokoli úvě-

ru. Pevně věřím , že termíny budou splněny a 

chodník bude sloužit občanům obce k bezpečným 

procházkám ke kapličce sv.Antoníčka a památné-

mu Dubu.  
 Poslední velkou investiční akcí tohoto 

roku bude dokončení výběrového řízení  na stavbu 

inženýrských sítí pro výstavbu rodinných domků na 

ulici Podvihovská. Věřím ,že se firmě „Výběrovka“ 

podaří vybrat zhotovitele na tuto velkou stavební 

akci. Po podpisu smlouvy může začít realizace tohoto 

stavebního díla. 
 Pro další roky se nám podařilo získat dotaci 

na projektovou dokumentaci pro výstavbu rodinných 

domků na ulici Reková. 
 Bohužel, až v podzimních měsících budeme 

moci provést výměnu plynových kotlů v MŠ a DZU. 

Vybrané firmě, která měla výměnu provést, zatím 

výrobce nedodal objednané kondenzační plynové 

kotly. 
 Chtěl bych touto cestou poděkovat všem 

zastupitelům , že se aktivně podíleli uplynulé čtyři 

roky na plnění cílů, které jsme si v roce 2018 dali. 

Vše bude zdokumentováno, včetně ekonomických 

přehledů v bulletinu ,který jsme pro Vás připravili.      
 Vám, vážení spoluobčané, chci závěrem 

poděkovat za  spolupráci ,obětavost, trpělivost a Váš 

přístup k vytváření  dobrých vztahů v naší obci. Ať se 

nám i v dalších létech žije co možná nejlépe v naší 

hezké obci jménem Pustá Polom.   
                                                                                                                      

Hezké babí léto Vám přeje                                                                                                    

Vladimír Grussmann, starosta obce  
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Starosta Vladimír Grussmann 777 660 018 starosta@pustapolom.cz 

Místostarosta Ing. Vít Čerbák  mistostarosta@pustapolom.cz 

Sekretariát Hana Tietzová 553 666 951 urad@pustapolom.cz 

Matrika Jana Kotalová 553 666 952 matrika@pustapolom.cz 

Účetní Michaela Haasová 553666957 ucetni@pustapolom.cz 

Vedoucí údržby Miloš Kupka 553 666 958 udrzba@pustapolom.cz 

Stavební úřad Ilona Murinová  553 666 956 stavebni@pustapolom.cz 

Stavební úřad Bc. Aleš Onderka 553 666 953 stavebni@pustapolom.cz 

Vedoucí ČOV Miloš Kupka 553 666 958 vedoucicov@pustapolom.cz 

Výdaje:  
§ 2212 opravy a udržování silnic                            

700.000, Kč,  
§ 2229 ostatní zál.. v silniční dopravě 

200.000,-Kč  -  dopravní značení    

§3113 opravy a udržování 400 000,- Kč,  
§ 6409 rezerva - úprava na skutečnost 

8667365,56Kč  (včetně členských příspěvků 

MAS Opavsko) 

 
 Celoroční hospodaření obce a 

závěrečný účet obce za rok 2021 

včetně zprávy krajského úřadu o 

výsledku přezkoumání hospodaře-

ní obce za rok 2021, a to bez vý-

hrad 

 Účetní závěrku za rok 2021 

 Dodatek č. 1 ke smlouvě č. 

06101961 o poskytnutí podpory ze 

Státního fondu životního prostředí 

České republiky. 
 Dodatek č. 1 Smlouvy o dílo mezi 

Obcí Pustá Polom a společností 

GM Projekt a Inženýring s.r.o. 
 Nabídku pana Lukáše Nevřely, na 

zakázku malého rozsahu na akci s 

názvem „Rekonstrukce kotelen ZŠ 

a MŠ a v budově domu zvláštního 

určení“ v celkové výši 696.458,-- 

Kč vč. DPH. 
 Smlouvu o dílo č. 230/405/2022 

mezi Obcí Pustá Polom a panem 

Lukášem Nevřelou na provedení 

akce s názvem „Rekonstrukce ko-

telen ZŠ a MŠ a v budově domu 

zvláštního určení“ v celkové výši 

USNESENÍ z 22. zasedání Zastupi-

telstva obce Pustá Polom,  

konaného dne 13.06.2022 v 17:00 hod.  

ve „Volnočasovém areálu Poštovní 122“ 

 

Zastupitelstvo obce Pustá Polom: 

Schvaluje: 

 

 Zápis z 21. zasedání ZO  

 Volbu mandátové komise 

 Volbu návrhové komise 

 Program 22. zasedání zastupitel-

stva obce včetně rozhodnutí, že 

usnesení bude přijato ihned po 

projednání každého  bodu 
 Rozpočtovou změnu č. 4 rozpoč-

tu obce na rok 2022.  

O Z N Á M E N Í o době a místě konání voleb  

 
Starosta obce Pustá Polom podle § 29  zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí  a o změně některých zákonů, ve zně-

ní pozdějších předpisů 

 

o z n a m u j e   : 

 

1. Volby do zastupitelstva obce Pustá Polom  se uskuteční:  

- v pátek dne 23. září 2022 od 14:00 do 22:00 hod.  a  

- v sobotu dne 24. září 2022 od 8:00 do 14:00 hod. 

 
2. Místem konání voleb ve volebním okrsku čís. 1 je volební místnost v přízemí  budovy OÚ Pustá Polom, Slezská 94 -   pro voliče 

bydlící v obci Pustá Polom. 

 
3. Voličem je státní občan České republiky, který alespoň druhý den voleb dovrší  18 let a má v obci Pustá Polom trvalý pobyt, a  ob-

čan jiného státu EU, který v druhý den voleb dosáhl 18 let, má v obci Pustá Polom trvalý nebo registrovaný přechodný pobyt a požádal 

o zápis do dodatku stálého seznamu voličů.  

 
3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svou totožnost a státní občanství České republiky, popřípadě státní občanství 

státu, jehož občané jsou oprávněni volit na území České republiky. Totožnost a státní občanství prokáže volič platným občanským 

průkazem nebo cestovním pasem České republiky, jde-li o cizince, průkazem o povolení k trvalému pobytu nebo potvrzením o pře-

chodném pobytu na území. Neprokáže-li uvedené skutečnosti stanovenými doklady, nebude mu hlasování umožněno. 

 
4. Každému voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede dnem  konání voleb hlasovací lístky. V den voleb může volič  obdržet hlasova-

cí lístky i ve volební místnosti.  

 
                             

Vladimír Grussmann,  starosta obce 

mailto:matrika@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:starosta@pustapolom.cz
mailto:mistostarosta@pustapolom.cz
mailto:ucetni@pustapolom.cz
mailto:udrzba@pustapolom.cz
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rok 2022 mezi Obcí Pustá Polom a 

Státním fondem dopravní infrastruk-

tury na akci „Zvýšení bezpečnosti 

dopravy v obci Pustá Polom – II. 

etapa“, v celkové výši 5.612.810,-- 

Kč. 
 Smlouvu o poskytnutí návratné fi-

nanční výpomoci z rozpočtu Obce 

Pustá Polom mezi klientem a Obcí 

Pustá Polom v celkové výši 200.000,

- Kč. 

 

Bere na vědomí: 

 
 Rozpočtovou změnu č. 3 rozpočtu 

obce na rok 2022.  

 

Příjmy: 
Příjmy: 4111 kompenzační bonus MSKÚ                         

94 027,74 Kč 

Výdaje:  
§ 3631 veřejné osvětlení (2 sloupy u ZŠ)  

310.000,- Kč,  

§ 3699 ostatní záležitosti bydlení  
530.000,-Kč (infrastruktura Podvihovská a 

Reková)  
§ 3725   zneškodňování odpadů EKO KOM  

300.000,- Kč,  
§ 6171  čerpání - kompenzační bonus                      

94 027,74 Kč,   
§ 6409   rezerva-úprava na skutečnost   

12 539 365,56 Kč 

 

 

Životní prostředí 

„Vážení majitelé všech psů! Určitě jste zaznamenali počty odpadkových košů urče-

ných na výkaly po vašich čtyřnohých mazlíčcích! Ano?? Tak to potom nechápu, proč 

přechod po jistých přilehlých loukách (např.kolem hřiště Sport klubu) jdete jak po 

„hovnovém“ minovém poli, nebo poskakujeme jako baleťák Harapes a maminky s 

kočárky tančí Labutí jezero, aby vůbec  projely!!! Chápu, že se může stát, že zrovna 

nemáte sáček, ale lze se vrátit a uklidit ne?? Co tak vzít někdy kyblík, lopatu a uklidit 

alespoň NĚCO v místech, kde bydlíte a chodíte venčit, aniž byste rozlišovali složení 

výkalů, zda je od Vašeho psa!? Děkuji tímto za pochopení a úklidu zdar!! „ 

 

Šárka Weissová 

696.458,-- Kč vč. DPH. 
 Nabídku pana Ing. Karla Záleského 

v celkové výši 1.640.000,-- Kč bez 

DPH na akc i  s  názvem 

„Rekonstrukce a nástavba tělocvič-

ny ZŠ – projektová dokumentace II 
 Smlouvu na zhotovení projektové 

dokumentace a výkon autorského 

dozoru mezi Obcí Pustá Polom a 

panem Ing. Karlem Záleským na akci 

„Rekonstrukce a nástavba tělocvič-

ny ZŠ – projektová dokumentace II“ 

v celkové výši 1.640.000,-- Kč bez 

DPH. 
 Smlouvu č. 1673/B1/2022 o poskyt-

nutí finančních prostředků z roz-

počtu Státního fondu dopravní na 

Zahrádkář radí, informuje, doporučuje ... 

Vážení čtenáři, 

 
věřili byste tomu, že měsíc srpen za  po-

sledních sedm let má v naší obci, co se týče 

množství srážek stoupající tendenci? Po-

suďte sami: srpen 2016 - 54 litrů na m2, 

2017- 70 litrů na m2, 2018-62 litrů na m2 , 

2019- 105 litrů na m2 2020 - 113 litrů na 

m2 , 2021- 150 litrů na m2  , 2022- 151 

litrů na m2 . Potíž však bývá v nerovno-

měrnosti srážek s dosti dlouhými prodleva-

mi, kdy neprší. Letošní srpen s nadprůměr-

nými teplotami i přes 30°C, to ještě umoc-

nil. Dobrým zjištěním je, že čím dál více 

využíváme dešťovky k zálivce zeleninových 

i květinových záhonů.  
 Vstoupili jsme do měsíce září. 

Abych nepsal jen o tom, kolik práce nás na 

zahradách v září čeká, věnujme chvilku 

zářijovým pranostikám. Tak třeba: ozvou-li 

se v září hromy, budou sněhu plné stromy 

(kéž by!). Teplé září značí, že se říjen mra-

čí. Když v září babí léto všude, pěkný pod-
zim dlouho bude. Prší-li v září, vesele se 

sedlák tváří. Co se z toho vyplní a co ne, se 

dovíme už 1. 10.          
 Při pohledu do našich zahrad je 

zřejmé, že nás už v září čeká hodně práce, 

stromy jsou doslova obsypány ovocem. Až 

to někdy vyvolává vrásky na čele, co s tím? 

Tady bych poradil, včas připravit lísky na 

ovoce. Důležité jsou skladové a sklepní 

prostory pro ukládání ovoce a zeleniny. Ve 

starších domech by to neměl být problém 

– ty většinou sklepy mají. 
 A pamatujte! Na svatého Václava, 

každá plaňka dozrává. Ale taky- přijde Vác-

lav, kamna nastav. 
 V měsíci říjnu už počneme zahra-

du připravovat na zimu – rytí záhonů, 

ochrana stromků proti ohryzu zvěří a taky 

proti mrazům. Nikde není psáno, že v zimě 

mrznout nebude. Vyplatí se každá ochrana.  
Majitelé zahrad taky na podzim nakupují 

ovocné stromky k výsadbě. Je dobré zvážit, 

co budu nakupovat a kam stromek 

(stromky) umístím. Každý druh má jiné 

nároky na místo a prostor. Broskev, me-

ruňka dobře snáší teplo a bezvětří, směro-

vána nejlépe k jihu. Pozor na umístění  
vlašského ořechu, ten potřebuje velký 

prostor. Odmění se vám příjemným stí-

nem, za letních veder až se tří stupňovým 

rozdílem vůči přímému slunci. A když už 

budete nakupovat ovocné stromky pro 

podzimní výsadbu, poptejte se na jabloň 

RUBINOLA. Je to jablko do každé zahrady. 

Má střední až velké plody a sklízíme je v 

polovině září. Pro konzumaci je zralé v 

listopadu a skladovat ho můžeme až do 
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března následujícího roku. Netrpí strupovi-

tostí a je odolné při napadení jabloňovým 

padlím.   Další vhodné odrůdy pro naše 

podmínky (doporučeno zahradníkem) se 

jeví Goldstar, Sirius, nebo Topaz.  
 Závěrem bychom vás, milí čtená-

ři, chtěli informovat, že naše Základní orga-
nizace ČZS v Pusté Polomi spolu s místním 

Sdružením rodičů a přátel školy (SRPŠ) 

připravuje pro děti i dospělé zábavné , 

„DÝŇOBRANÍ“. Akce se uskuteční v so-

botu  8. října 2022 odpoledne ve skladovací 

hale na ulici Hradecká, firma Tomáš Čer-

bák. 
  Kdo by měl zájem obohatit toto 

setkání o ukázku doma vypěstované zeleni-

ny, nebo ovoce, bude mu to umožněno. 

Další podrobnosti se dočtete na již vyda-

ném plakátu.    
 Poslední informace je pro zájem-

ce o moštování ovoce ve spolkové moštár-

ně ČZS Pustá Polom. Zahájeno bude v 

pátek, 15. září 2022 v 16°° hodin. 

Krásný podzim a bohatou úrodu přeje 
                                                                                                                        

Váš Zahrádkář  

  

Změna na pustopolomském poli 

 
Kolem polí, která obklopují naši obec, cho-

díme takříkajíc bez většího zájmu. Jde o 

každoroční stereotyp, kdy tyto lány jsou 

osety pšenicí, nebo ječmenem, taky kukuři-

ci, občas tam lze spatřit ostropestřec mari-

ánský a sadbu brambor. 
 Zemědělská společnost  ZEM-

SPOL Studénka letos v květnu zasela na 

několika hektarech jinou plodinu, než bylo 

obvyklé. Po vzejití se na poli objevily v řád-

cích malé rostlinky se dvěma lístky srdčité-

ho tvaru. A vzbudily u lidí pozornost. Pro-

tože pole mám hned za plotem, taky mne 

to zajímalo.  
 A ejhle, je to pohanka, pro naši 

oblast celkem netypická. Pokud zalistujeme 

v odborné literatuře, jde o jednoletou rost-

linu,p řesněji bylinu. Její růst jsem začal 

sledovat. Lodyha (stonek) se postupně 

vybarvila do červena. Dorůstá do výšky cca 

jednoho metru, tak praví odborný popis. 

To se  mi ale nezdálo. Tak jsem jednu rost-

linu změřil. S podivem zjišťuji, že měří až 

170 cm… Ve druhé polovině června nád-

herně rozkvetla drobnými bílými kvítky. A 

včelám i čmelákům nastaly žně. Je závěr 

měsíce srpna a lán stále kvete, i když srp-

nové deště rostliny srazily k zemi. Mezi 

květy se již objevila dozrávající černá, troj-

hranná semínka. Říká se jim nažky.   
 Pohanka je stará kulturní rostlina. 

Původem je z Asie, pravděpodobně z Číny.  
V Evropě se měla objevit v 15. století a ve 
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středoevropském prostoru došlo k jejímu 
rozšíření až v 18. století. Na Valašsku se v minulosti 

měla sít místo obilí. Lze ji pěstovat jako krmivo, v 

tomto případě se pokosí cca po dvou měsících po 

vysetí. Záměr Zemspolu je (předpokládám), pohan-

ku vymlátit pro semeno. Pohanka našim hospody-

ním není v kuchyni neznámá. Z výživového hlediska 
jde o vysoce kvalitní potravinu. Koupit ji lze občas i 

v naší prodejně potravin. 
 Na připojených fotografiích, pořízených v 

červenci 2022, je zachycen rozkvetlý lán i detail 

květu se včelou.  

 
                                                                                                    

Jozef Sedláček 

Farnost Pustá Polom 

Jen ten, kdo sám zažil jásot na sta-

dionu, ví, oč při fotbale ve skuteč-

nosti jde... 

„Nechci, aby ses ode mě nakazil fotbalo-

vým nadšením!“ 

Dovedete si představit otce, který by byl 

fotbalovým nadšencem, neděli co neděli 

by chodil na ligové zápasy, ale svému 

synovi by řekl: „Ty zůstaň doma. Nechci, 

aby ses ode mě tím fotbalovým nadšením 

nakazil. Nechci tě ovlivňovat, jestli se 

chceš nebo nechceš stát fotbalovým 

fanouškem." Myslím, že žádný otec by 

takový nesmysl neřekl. Vždyť člověk se 

stěží může rozhodnout pro něco, co zná 

jen z doslechu a s čím se nikdy nesetkal. 

Jen ten, kdo sám zažil jásot na stadionu, 

kdy publikum společně šílí i trpí, ví, oč 

při fotbale ve skutečnosti jde. A jen ten 

se může rozhodnout.  

Když však jde o náboženství, uvažují mnozí 

lidé jako tento otec. Říkají: „Nechci své dítě 

ovlivňovat. Nechci mu předepisovat, co si 

má myslet a v co má věřit. A proto ho ne-

chám tak. Proto ho také držím od nábožen-

ství a od kostela dál. Později, až bude dost 

staré, může se svobodně rozhodnout, jestli 

chce či nechce věřit v Boha." Může se svo-

bodně rozhodnout? To sotva! Tak to přece 

nefunguje! Nikdo se nerozhodne pro něco, 

co vůbec nezná. 

Takové dítě se o Boha, o víru a o církev 

prostě nebude zajímat. To všechno mu 

bude cizí, možná dokonce nepříjemné. Ne, 

pro víru nebo proti ní se nelze rozhodnout, 

jako když se v obchodě rozhodujete, zda si 

koupíte vysavač. Víra není zboží a ani není 

samozřejmá. Víru je třeba si v životě ucho-

vávat. A proto je třeba udělat vlastní zkuše-

nost s Bohem. Proto je třeba, aby mladý 

člověk vrůstal do víry. Je třeba, aby zažil 

společenství – v hodinách náboženství, při 

bohoslužbě, při církevních slavnostech. Je 

třeba, aby byl při tom, když se věřící spo-

lečně modlí a zpívají, je třeba, aby se ne-

chal oslovit až do hloubi duše. 

Svoboda mladého člověka tím není ome-

zena. Kdykoli se může rozhodnout, že to 

není jeho cesta. Ale v každém případě pak 

přinejmenším ví, o co v církvi a ve víře 

vůbec jde. Proto prosím: Pokud vám jde 

skutečně o svobodu vašeho dítěte, dejte 

jej pokřtít, přihlaste ho do náboženství a 

veďte jej k Bohu. Dovolte mu, aby mohlo 

objevit tajemství víry. Tak se dozví a po-

chopí, o co nám křesťanům jde. 

Bližší informace o vyučování náboženství v 

tomto školním roce a také přihlášku na-

leznete na webových stránkách farnosti. 

Dětem z 1. stupně ZŠ potřebné informace 

sdělí také jejich třídní učitelé. Stále je mož-
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Skauti 

no se přihlásit a kdykoliv přijít. Srdečně 

zveme… 

Za všechny spolupracovníky v křesťanské 

výchově dětí a mládeže zve 

o. Zdeněk Šimíček, 

váš farář a bratr 

Tábor pro malé skauty u řeky Mo-

ravice pod hradem Vikštejnem na 

Ostrově v Podhradí  

 
Letošní tábor pro malé skauty: Vlčky a 

Světlušky, měl hlavní téma Letopisy Nar-

nie. Celý tábor nám začarovala bílá zlá 

čarodějnice a my jsme museli proti ní 

bojovat. V noci jsme se plazili pod keři a 

honili nás zlí skřeti, malovali jsme si trič-

ka, hráli moc her, koupali se v Moravici a 

jezdili na lodi a spali jsme ve stanech. 

Nakonec vyhráli žlutí. Škoda, že nám 

často pršelo. Ale jinak tam bylo dobře. 
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Inzerce 

Tábor starších skautů 2022 

 
 Přijeli jsme jako před dvěma lety 

na parkoviště u Hradce nad Moravicí a 

pěšky šli k tábořišti. Dvacet kilometrů 

jsme hravě zvládli a s úsměvem na tváři se 

ubydlujeme ve stanech. Dva týdny skvělé-

ho pobytu začínají. J 
 ako vždy, náš den započal čas-

ným budíčkem a rozcvičkou, po které se 

ihned jdeme ochladit do řeky. Hned po 

snídani je nástup, kde se dozvídáme pro-

gram dne a kdo je vedoucí dne. Rozdělíme 

se na tři týmy. Celotáborový program je 

na motivy knihy Otakara Batličky: Na 

vlnách odvahy a dobrodružství. Vedoucí 

čerpají nápady na hry z různých kapitol 

knihy.  
 Hry jsou různorodé: někdy jsme 

detektivové a vyšetřujeme vraždu, jindy se 

snažíme zachránit oběti zemětřesení, jindy 

se zas staneme alchymisty, musíme do-

myslet scénku z útržku kapitoly a předvést 

naše herecké výkony a také se snažíme 

porozumět cizím jazykům, abychom mohli 

mít podepsané doklady. V průběhu celého 

tábora plníme různé bobříky, třeba bobří-

ka odvahy nebo bobříka mrštnosti, síly, 

zručnosti, plavce… Někdo se snaží splnit 

výzvu Tři orlí pera. Nikdy jsme se nenudili 

ani v odpoledním klidu, kdy máme volno. 

Můžeme se dívat na zápasy kajaků nebo se 

jich zúčastnit a nebo si vyrazit kajakem ke 

splavu. Někteří v odpoledním klidu dávají 

přednost bobříkům a holky se věnují 

pletení náramků. Samozřejmě nechybí 

bojovky a hry na hradě Vikštejně. Večer 

sedíme u ohně, zpíváme, bavíme se a 

vedoucí vyhodnocují denně hry.  Jako 

každý rok se také skládají skautské sliby a 

u slibového ohně k nám přibudou do 

party další skauti :)... 
  Poslední den hledáme poklad, 

jdeme od šifry k šifře, a ty nás zavedou až 

na hrad Vikštejn, kde najdeme zlaté min-

ce, za které si potom zakoupíme sladkos-

ti, nebo výborné hamburgery, které nejsou 

pro naše skvělé kuchaře problém. Potom už 

jen sedíme u ohně a probíráme celý tábor, 

opékáme maršmelouny, zpíváme a užíváme 

si poslední chvíle se skvělými lidmi a nad 

námi se vznáší příjemná atmosféra. 
 Další den balíme a pomáháme rozebírat 
tábořiště. Za pokřiku odcházíme a loučíme 

se s místem, které se stalo na dva týdny 

naším druhým domovem.  

 

 Tak zase za rok :D. 

(zapsala Sára Dudková) 
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Z historie naší obce 

 Zhruba před sto lety se v naší 

obci o prodej masa a výrobků z něj stara-

lo několik řezníků.V úplném adresáři 

Aloise Chytila z roku 1925, kde je se-

znam živnostníků, byli řezníci pan Emil 

Býma a Stibor Karel. Dalším o pár let 

později byl Stanislav Kozár. 

 
 Narodil se v roce 1921 do 

rodiny Roberta a Anny Kozárových. Už 

od mala se pohyboval v prostředí ob-

chodníka s dobytkem, kde byly zabíjačky 

časté, jak jsem slýchával. Ne vždy byla 

domácí zabijačka plánována. Někdy došlo 

ke zranění zvířete, třeba na poli, nebo 

koní v lese, a bylo potřeba jednat. Už 

jako malý se zapojoval do práce a pomá-

hal i s bratrem svému otci s příjmem 

svojí rodiny. Pomáhali při dopravě dobyt-

ka domů do Pusté Polomi. Otec jim kou-

pil biče-Františkovi bylo asi 7 let a museli 

z nádraží na Štítině hnát dva vagony ovcí. 

Podobně tomu bylo i s prasaty, samozře-

jmě už ve více lidech.  
 V té době jejich otec jezdil po 

širokém okolí a vozil krávy a býky na 

bytelném voze. Malý Stanislav se dlouho 

nerozhodoval a po měšťance nastoupil 

do učení v Ostravě -Vítkovicích u řezníka 

Samuela Ambora na ulici (dnešní) Pohra-

niční, která se kříží s ul. 1.Máje. To bylo 

vyhlášené řeznictví ( Košér) odkud se 

výrobky vozily až na Praděd. Známka 

Košer nevypovídá o kvalitě výrobku, ale 

je to osvědčení, že jeho výroba proběhla 

v souladu s pravidly židovské víry.  
 V rohovém domě s Býčími 

hlavami (ty už dnes nejdou pod zateple-

ním polystyrénem vidět) se začínalo vel-

mi brzo. Budíček byl ve čtyři ráno. Kdo 

nevstal, nakonec vstal. Ověřený a učinný 

způsob byl takový, že se mezi prsty na 

nohou vložil papír a ten se zapálil. V tom-

to řeznictví se Stanislav naučil všemu, co 

později použil ve svém profesním životě. 

Bouráni, vykosťování, uzení, ale hlavně 

receptům.  

 
 Řeznictví Samuela Ambora bylo 

po příchodu německé armády zabráno, 

rodina byla odvezena do Polska nebo 

Německa a do kšeftu byl dosazen spoleh-

livý Němec. Dále se o rodině neví. Ně-

mec pak aktivně pomáhal, několik Čechů 

bylo kvůli němu vyslýcháno na gestapu 

poblíž Fifejdské nemocnice. V prvních 

dnech osvobození ho pak hnali do Běl-

ského lesa, kde byl oběšen. 
 První, kdo u Kozárů porážel a 

boural, byl před válkou asi od roku 1923 

bratranec Roberta Kozára, také rodák z 

Pustiměře-Petráš. Petráši měli později 

svoje řeznictví v Olbramicích. Po jeho 

odchodu to byl Stanislav a pak pan Pave-

lek. 
 Dům č. 139, kde se řezničilo 

během 2.světové války vyhořel po zásahu 

dělostřeleckého granátu i se sousedním 

domem pana Šindelka. Opravu už finan-

coval Stanislav. Od konce domu směrem 

od Záhumení byla tzv. ledovňa, vedle ní 

jatka (šlachta), pak černá kuchyň a pak 

strojovna a udírna. 
 Ledovňa byla místnost, která 

měla dvojitou stěnu. Mezi stěnami byl 

volný prostor, vyplněný pilinami - izolací. 

Chodilo se do ní silnostěnnými dveřmi s 

chromovanou klikou, dříve než byl k ledovní 

přiveden el. proud a byla chlazená kompre-

sorem a výparníkem Švédské výroby, jezdilo 

se dolů do mlýna pana Šroma na rybník. Tam 

se v zimě sekal led na kvádry, a ty se pak 

ukládaly kolem stěn. Podlaha byla vybudová-

na tak, že voda z tajícího ledu odtékala kanál-

kem do kanálu a pak do dvoukomorové 

jímky. Někdy prý led vydržel až do léta. 

 Stryk Slávek, tak se mu u nás doma 

říkalo, se ženil za války. To se dozvěděli 

němečtí policisté, a tak si ho pohlídali. Když 

vezli z Kyjovic maso nebo alkohol, ukryté ve 

fůře slámy, zastavili je Němci na křižovatce u 

pana Osvalda Lichého. Halt! Zastavili koně a 

pak zapichovali bodáky mauzru do slámy. 

Naštěstí nic nenašli.  
 V té době měli doma i osobní au-

tomobil Opel Adam. S tím jezdil i s bratrem 

do autoškoly do Opavy, kdy ho nechali o 

ulici dál a šli se učit řídit. Po válce pak koupili 

nákladní vůz GMC. 
 Jatka byla největší místnost řeznic-

tví. Vstup do ní  byl široký, dvojkřídlými 

dveřmi tak, aby jimi mohly projít jalovice a 

Prodejna před domem č.139 

mailto:matrika@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:starosta@pustapolom.cz
mailto:mistostarosta@pustapolom.cz
mailto:ucetni@pustapolom.cz
mailto:udrzba@pustapolom.cz
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býci. Podlaha byla vybetonována kvalitním 

betonem, opatřená kanálkem na odtok 

splašků a krve s dvěma zabudovanými 

kovovými kroužky. Přes ně se protahoval 

řetěz přidržující poražený dobytek tak, 

aby držel hlavu u země a neměl možnost 

uhýbat do stran a ohrožovat pomocníky. 

Celá jatka byla obehnána nosnými trámy, 

ze kterých trčely porcelánové trny (rohy). 

Na ty se věšely půlky poražených prasat 

(bravků), pod střechou je dodnes dubový 

trám 20x20, na kterém jsou dvě kovová 

kola. Přes kola vede lano k vrátku, na 

kterém se vytahoval dobytek před vyvrh-

nutím nebo se půlil, stahovala se kůže a 

porcoval se. Hovězí viselo zavěšené za 

zadní nohy na hrazdě za dva kovové háky, 

vepřové na jednom háku uprostřed hrazdy 

na dřevěném tzv. Krumholcu. 
 Na střeše byl pak vikýř, stále 

otevřený. Z něj odcházela pára vznikající 

při vaření vody v měděném kotli a při 

paření prasete. V další místnosti se pak 

mlelo, míchalo, udilo, vařilo. V dvou před-

ních místnostech se pak bydlelo. Výrobky 
se prodávaly před domem č.139 v malém 

obchůdku opatřeném reklamou.  
 Stryk Slávek se v roce 1951 

přestěhoval do Studénky, tam působil jako 

vedoucí obchodu. Nejprve rodina bydlela 

přímo v jedné místnosti v prodejně a poté 

jí byl uvolněn byt. V roce 1960 rodina 

kupuje rozestavěný dům ve Výškovicích, 

postupně se narodily děti 1945 Dana, 

1948 Stanislava, 1955 Luboš. Všichni tři šli 

v šlépějích svého otce, jako instruktorka 

prodeje, vedoucí řeznictví v Ostravě a 

okolních vesnic Tísek apod. V roce 1968 

chtěl Stanislav Kozár znovu začít soukro-

mě podnikat, mít své řeznictví, ale k tomu 

nebyly nakonec podmínky. Někteří obča-

né si jej pamatují, jak za ním jezdili v osm-

desátých letech do Ostravy-Poruby, kde 

byl vedoucím prodejny vedle bývalého 

Tuzexu. 
 V obchodě měl všechno, i to, 

co se jinde nedalo sehnat. V zimě prodá-

vali ještě i ryby. Byl to schopný a úspěšný 

řezník. 

 

Jiří Richter 

Sdružení rodičů při ZŠ  Pustá Polom 

 Skončily letošní prázdniny a 

začal nový školní rok. My jsme si na jaře v 

SRPŠ řekli, že zkusíme vymyslet nějakou 

zábavu i v době volna. A tak vznikly PuPo-

kešky. Zábava na způsob geocaschingu, 

hry na pomezí sportu a turistiky, kdy 

úkolem je hledání bodů se schránkou 

pomocí zeměpisných souřadnic. Zjedno-

dušeně jsme v okolí obce rozmístili 10 

schránek s úkoly. Každý, kdo se chtěl 

zúčastnit, si vyzvedl hrací kartu s křížov-

kou, mapou, souřadnicemi a pak už stači-

lo jen vyrazit. Akce trvala od 1.7. do 21.8. 

Poté jsme vyhodnotili došlé tajenky a 27.8. 

před letním kinem rozdali dětem odměny. 

 Bylo pro nás neuvěřitelné pře-

kvapení, když jsme zjistili, že musíme při-

pravit 83 balíčků pro děti od věku před-

školního po studenty 3.ročníku SŠ. Vyhod-

notili jsme akci jako velmi podařenou a 

děkujeme za kladné ohlasy dětí i rodičů. 

Určitě si kešky příští rok zopakujeme a už 

vymýšlíme, co nového na Vás připravíme.  

A co plánujeme do konce roku?  

Stanislav Kozár se svými zaměstnanci (má v rukách  sekeru), Muž s kaprem v ruce je syn Luboš. 
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8.10. Vás zveme na Dýňobraní, leták akce najdete v tomto zpravodaji. 

18.11. nás pak čeká tradiční lampiónový průvod.   

                                                                                                  Vaše SRPŠ 

 
PS: Dvě kešky jsme neumístili úplně šťastně a při hledání došlo k vyšlapání chod-

níčku v úrodě obilí. Moc se vlastníkům omlouváme a slibujeme, že příště už se to 

nestane. 

„Fajni synci“ 

Vážení spoluobčané,  
sdružení Fajni synci Vám chce po roce krát-

kým textem připomenout, co se chystá v 

prosinci, protože další Polomský klebetník 

plný budovatelských úspěchů vedení naší 

obce vyjde těsně před Vánoci, a to je pro 

nás pozdě. 
 Chápu, stále je ještě léto, jaké 

dlouho nebylo, bazény na zahradách plně 

obsazeny, kůže polomských občanů vysta-

vena slunci, pivo v lednici nachlazeno na 

sedmý schod. Ale naše parta je již zaměst-

nána přípravami na Vánoční jarmark 2022. 
Letos se uskuteční v sobotu 3. 12. na ob-

vyklém místě, to je před skladovou halou 

na ulici Hradecké od 15 hodin. 
 Opět se můžete těšit na rukoděl-

né výrobky šikovných žen a dětí + něco k 

jídlu a pití. Máme objednaný i nějaký stánek 

navíc, pokud bude z vaší strany zájem o 

prodej, ozvěte se na mailovou adresu na 

konci textu. Tímto také vyzýváme všechny 

šikovné děti, které chtějí prodávat své 

vlastní ruční výrobky, ať se přihlásí do 

25.11. 2022. Do emailu uveďte vaše jméno, 

kontakt a my vám zajistíme prodejní místo. 

mailto:matrika@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:starosta@pustapolom.cz
mailto:mistostarosta@pustapolom.cz
mailto:ucetni@pustapolom.cz
mailto:udrzba@pustapolom.cz
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Počet míst omezen! Letos zkusíme oslovit i 

děti z naší základní školy, ať máme na jar-

marku veselo . 
 Kupodivu nám jakožto zahradní-

kům neuschnul vánoční strom jako loni, 

takže zbývá jen nazdobit, navařit víno a 

můžete dorazit. Snad nám to nezhatí pande-
mie či nedostatek uhlí. Apropó, letos opět 

dorazí i pan kovář! 
 Od prvního adventního víkendu 

bude opět otevřen samoobslužný stánek se 

svařákem a čajem. Vše Vám samozřejmě 

ještě připomeneme letáčkem do schránky. 

Email na registraci prodeje:  

detskyjarmark@gmail.com 
 Přejeme všem nádherný podzim, 

košíky plné hříbků a o adventu na viděnou. 

 

Vaši Fajni synci 

160 bezpříspěvkových odběrů krve 

 
 Občas jezdím do práce na kole a 

jelikož mě to samotného úplně nebaví, ně-

kdy jezdím s Jirkou Čechem. Koncem srpna 

jsem při jedné takové jízdě zjistil, že Jirka ve 

čtvrtek 25.8.2022 absolvoval svůj 160. odběr 

krve a krevních složek, což už je úctyhodné 

množství a jistě si zaslouží morální uznání 

nás všech.  
 Když jsem se ho zeptal, proč vlast-

ně začal dávat krev a co ho k této činnosti 

motivuje, odpověděl mi úplně prostě: 
„Nevím, takto jsem o dárcovství nikdy neu-

važoval a nějakou speciální motivaci jsem 

nehledal. Vím, že krev a plazma jsou ve zdra-

votnictví pro záchranu lidských životů potře-

ba a taky vím, že se krev nedá vyrobit, mů-

žeme ji dát jen my, lidé. A kdo jiný by měl 

darovat krev, když ne my, kteří jsme zdraví a 

můžeme darovat?“ 
 Může nás těšit, že i mezi námi v 

Pusté Polomi žijí lidé, kteří v této oblasti 

nezištně pomáhají našemu zdravotnictví. 
Jirka bude oceněn Českým červeným kří-

žem, obdrží Zlatý kříž I. třídy, který je udě-
lován dárcům za 160 bezpříspěvkových od-

běrů krve a krevních složek.  
     

Marek Holuša 

Zdraví 
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Škola 

1. září usedlo do školních lavic 19 

nových žáků 1. třídy.  Třída je letos 

sice méně početná, ale zase má 

mezinárodní sestavu. Do první 

třídy letos nastoupily i tři děti z 

Ukrajiny. Kromě nich máme od 

letošního školního roku ještě další 

žáky v páté, sedmé a osmé třídě, 

Celkem bude tedy v letošním roce 

naši školu navštěvovat 8 ukrajin-

ských žáků. A co jazyková bariéra? 

Doufáme, že bude brzy překonána. 

U některých dětí, které zde jsou již 

téměř 1/2 roku, je znát velký po-

krok. Většina dětí je z jižní části 

Ukrajiny, kde převládá ruština. 

Hlavním úkolem nyní bude zapra-

covat intenzivně na tom, aby se pro 

ně čeština stala jazykem, ve kterém 

se budou moct dál vzdělávat.  Bude 
to náročná cesta jak pro ně, tak 

pro nás, ale máme plán, jak na to a 

věříme, že bude úspěšný.  

 

Vlastimil Hrádek 

Sport 


